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Dagsorden for møde i Kontaktudvalget for Økologisk Jordbrugsproduktion 

 
 

Dato: 22. maj 2024 

 

Varighed: 9:30-12:00 

 

Sted: Skype  

 

 

 

Kontaktudvalget: 

Landbrugsstyrelsen (LBST): Ann Kelsen (F), Marianne Bisgaard (M) 

Landbrug & Fødevarer (L&F): Anders Stensgaard (M), Lars Holdensen (B) 

Økologisk Landsforening (ØL): Mads Sejersen Vinther (M), Charlotte Glavind 

Bülow (B) 

Foreningen for Biodynamisk Jordbrug (FBJ): Åse Ditlefsen Ferrão (M) 

Innovationscentret for Økologisk Landbrug (ICOEL): Birgit Ingvorsen (O) 

Forbrugerrådet Tænk (FT): Bo Egelund (M) 

 

Fraværende: Ann Kelsen, Anders Stensgaard, Charlotte Glavind Bülow, Åse 

Ditlefsen Ferrão 

 

Repræsentanter fra Landbrugsstyrelsen: 

Maria Kjær Elsner, Emilie Thorø Borch Sloth, Hanne Bjerre Jensen, Lena 

Tinghuus, Catrine Bruhn, Malene Kjer Andersen, Heidi Lærke Sørensen 

 

 

Vejledende tidsplan: 

 

Kl. 9:30 

Kl. 10:45 

Kl. 12:00 

 

 

Mødet starter 

Pause 

Mødet slutter 

 

Emne:  

Kontaktudvalget rådgiver Landbrugsstyrelsen i spørgsmål om kontrol- og dispensationspraksis for økologiautori-

serede primærbedrifter og forsyningsvirksomheder mv. med henblik på blandt andet forenkling og imødegåelse af 

regelovertrædelser. Udvalget rådgiver tillige om anvendelsen af eksisterende regler, regeldannelse, EU-politikken 

og øvrige internationale spørgsmål, autorisation samt offentliggørelsespolitik vedrørende overtrædelser på økolo-

giområdet. 
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Dagsorden Sagsfremstilling og bilag 

1. Godkendelse af 
dagsorden 

Godkendt 

2. Godkendelse af 
referatet fra sid-
ste møde 

Godkendt 

3. Meddelelser 
(LBST) 

AUG:  

• Pt. har vi 260 ikke afsluttede kontrolsager, heraf er 140 sager fra 2023. Der 
er ingen ikke-afsluttede fjerkræsager. 

• Vi har et stillingsopslag på en plantefaglig person. Ansøgningsfristen er den 
26. maj 2024 

• Efter udsendelse af 130 rykkere efter ansøgningsrunden, var der en rest på 50 
ansøgere, som er blevet kontaktet af LBST for at oplyse, at der endnu ikke er 
indsendt et Økologiskema. Heraf er der tilbagekaldt 19 certificeringer. 

• Den 23. maj holdes møde med planteavlskonsulenter for at få input til Øko-
logiskemaet 2025. 

NG: 

• Der er ansat en ny jurist pr. 1. juni, som primært skal arbejde med økologi. 

• Catrine går på barsel i september. 

• Rene og Jacob arbejder pt. mest på Konditionalitet. 

4. Udfordringer i 
økologikontrol-
len  

Marianne Bisgaard viste billeder fra kontrolbesøg, som er afviklet i februar og 
marts 2024 hos husdyrproducenter. Besøgene blev foretaget efter en meget 
kold og våd vinter. 
Billederne viste, at ikke alle økologiregler er overholdte. De fremviste dyr 
manglede ly, læ, tørt leje, foder og vand.   
Kontrollen oplever at flere vælger at tage dyrene ud af den økologiske produk-
tion, og alene har en økologisk planteproduktion. Årsagen er, at der er færre 
kontrolbesøg hos ikke-økologiske produktioner. Det kan stille økologikontrol-
len i et dilemma, da de så ikke kan kontrollere dyreholdet med mindre, der er 
tale om vanrygt.  
Dernæst kan det også være en udfordring for økologien og dens troværdighed, 
da det ikke er åbentlyst for forbrugerne, at kun en del af produktionen er øko-
logisk. 
 

Punkter til diskussion: 

• Ikke-økologiske dyr må afgræsse økologiske marker. Kan det undersøges, om 
der er hjemmel til at kræve, at egne ikke-økologiske dyr ikke kan afgræsse 
egne økologiske marker? 

• Er der hjemmel til at kræve, at ikke-økologiske dyr skal kontrolleres efter 
økologiske regler, hvis de afgræsser økologiske marker? 

5. Meddelelser  
(erhvervet) 
 

Birgit:  

• Flere landbrugere får ikke notifikationer fra Tast Selv, når de modtager breve 
fra LBST. Det er frustrerende og utrygt for landbrugerne, der er meget af-
hængige af notifikationerne. 
Opfordringen er: Fejlmeld hver gang. Det er den bedste måde at gøre opmærk-
som på en fejl. 

• Vi skal have evalueret ansøgningsrunden. Der har været store udfordringer. 
• Der er ØKO Markdag den 11. juni 2024. 
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Mads: 

• Vi er i gang med et projekt om at lette de administrative byrder for små pro-
ducenter 

• CO2-afgift. Treparten har stor fokus på klima, men mangler helheden. Der 
ønskes også fokus på biodiversitet, udvaskning mv. 

• Gårdslagtninger er blevet meget gebyrtunge pga. krav om  dyrlægetilstede-
værelse.  

• Insekter. Der er tanker om måske at kunne bruge et specifikt affaldsprodukt 
som foder til insekter. Projektet er på begynderstadiet. 

• ØL takkede for mødet med LBST vedr. fjerkrækontrollen 
 
      Bo: 

• Kommentar til gårdslagtninger: ”Hvorfor kan slagteren ikke være kontrolor-
gan i stedet for dyrlægen”? Mille svarede, at ifht. Fødevarehygiejneforord-
ningen kræves en levende dyrs syn. 

 
Lars: 
Ingenting 

6. Status for EU- 
arbejdet 
 

Seneste møde var 15-17. april 2024 
 
Der er ikke så mange større emner i gang på vores område. 
 
Noget af det, der arbejdes med er opdatering positivlisten. Kommissionen er i 
gang med den løbende revision af forordning 2021/1165. Udkastet bygger på EG-
TOP-rapporter, hvoraf den ene rapport kun var foreløbig. Forslaget indeholder 
dels formelle tilpasninger til pesticidforordning, mest formaliteter. Derudover 
lægges der op til en række ændringer på gødning og foder. Fx at der på gødnings-
bilaget optages plantefibre, som kan anvendes til inert medier i voksemedier i 
potter og lign. På foderbilaget foreslås fx proteiner udvundet af mikroorganismer 
og bakterier optaget som single cell protein. Når forslaget er klar til det, kan jeg 
dele videre i dialoggruppen eller her i gruppen. 
 
EGTOP - arbejde i gang eller pipeline. 
Evaluering af Factory farming er i gang, forventer umiddelbart, at der tidligst 
sker noget efter sommer. 
Ift. arbejdet med at evaluere insektregler, så ventes formentligt en EGTOP rap-
port inden sommer/i sommer.  
For rengøring og desinfektionsmidler, så har KOM nu fået flere eksperter i EG-
TOP gruppen, så kapaciteten er bedre. Der er dog den udfordring, at kun 40% af 
de produkter som EGTOP konkret skal se på ift. økologi, er nået gennem den ho-
risontale evaluering. Så enten skal man tage chancen og lave den økologiske re-
vurdering, inden resultatet af den horisontale foreligger, og ellers kan arbejdet 
med at danne økologipositivlister måske blive udskudt igen.   
Om husdyrstalde – der er et tysk forslag om at se kravene til ude- og inde-arealer 
mere samlet. Arbejdet ventes sat i gang ift. grise i løbet af 2024. 
EGTOP arbejder desuden løbende med evaluering og rapporter, der spiller ind til 
revision af positivlisterne. Noget, der formentligt skal drøftes på et tidspunkt er 
anvendelse af tilsætningsstoffer til gødningsstoffer, fx konserveringsmidler. Vi 
prøver at presse på for at få en løsning. 
 
Så foregår der en del arbejde på import-området, der jo primært håndteres af Fø-
devarestyrelsen, men jeg vil lave et par nedslag på nogen af de spørgsmål, der 
drøftets. 
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• Der arbejdes på at indgå handelsaftaler med de større handelspartnere 
(Japan, Chile, USA m.fl.).  

 

• Der arbejdes også at få vedtaget en liste over kontrolorganer under kom-
plians (regler der stemmer overens med EU's økologiregler). Optagelse 
af kontrolorganer vil komme til at foregå løbende, og vil blive sat til af-
stemning mindst af 2 omgange i løbet af sommeren, samt nok senere på 
efteråret igen, da kravet om at opfylde komplians skal træde i kraft ved 
årsskiftet.   

 

• Samtidigt er der et arbejde i gang med at få justeret reglerne for højrisi-
koprodukter ifm komplians. Lige nu gælder et teoretisk krav om 100% 
prøvetagning i både afsenderland og i modtagerland i EU for produkter, 
der vil kunne klassificeres som højrisikoprodukter. Kommissionen vil nu 
se på at lempe prøvetagningskravet, så vi får en model, der er mere i tråd 
med eksisterende ”guidelines for import fra Kasakhstan, Kina mv.”, og 
derved mere fleksibel ift. prøvetagning i EU-lande. Der arbejdes derfor 
på et udkast til ændring af forordning 2021/1698, hvor tidligste ikraft-
træden kan blive fra årsskiftet. 

• Desuden arbejdes der løbende med at forbedre TRACES (import håndte-
ringssystem) 

 
KOM vil gennemføre en række revisionsbesøg. Arbejdet er startet her i år med 3 
revisioner på importområdet. DK er udtrukket til revision af importprocedurer i 
starten af 2025.  
Alt vil nok foregå online. Som en krølle på handelsaftalen med USA, så kommer 
USDA/NOP (de amerikanske økologimyndigheder) på et kort besøg i DK for at 
se på antibiotikafri mælkeproduktion. Det vil være besøg i FVST og LBST, og 
derefter rundt i landet med besøg hos Thiese Mejeri og enkeltproducenter. Det 
vil finde sted den 4., 6., og 7. juni. 
 
Vi skal have næste COP/GREX møde i juni (26. og 27. juni).  
 

7. Punkter fra L&F 
 

Beplantningskrav på udearealer til slagtekyllinger. 

Der er ikke ændret på praksis.  

Reglerne fremgår af Vejledningen. 

8. Punkter fra LBST 
 

• Uddybning af den faglige nyhed om sædskifteregler. Den faglige nyhed 

omhandler de ændringer, der er lavet på nogle enkelte afgrødekoder. Æn-

dringer bevirker, at de afgrøder, som kan sammenlignes med eng, ikke 

tæller med i N-kravet. Ændringerne er primært til gavn for de mindre øko-

loger, som alene har græs. 

Birgit påpeger, at reglerne vedr. kulstoflagrende og kvælstoffikserende afgrø-

der er en udfordring for de producenter, som har specialiseret sig i juletræer, 

grøntsag, gulerødder mv. 

• Status for tilvækst hos kyllinger 

Afklaringen er i proces. Pt. afventer vi svar fra Lithauen, som også opere-

rer med en minimumsslagtealder.  

Lars pointerer, at der burde være rum til at fastsætte en minimumsslagte-

alder, når spændet i EU tages i betragtning. Lars håber, at der er en afkla-

ring, inden fristen for at ændre Bekendtgørelsen for 2025. 

Mads ønsker at få listen fra OFIS vedr. reglerne for slagtekyllingeproduk-

tion i de enkelte EU-lande. 

file:///C:/Users/B036282/AppData/Local/Microsoft/Windows/INetCache/Content.Outlook/2OQVJ812/28.5.3%20Krav%20til%20beplantning%20for%20udearealer%20og%20tomgangsperiode
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•     Status på fiskemel-fjerpilning og beskidte høns. Medio februar 2024 kom 
fiskemel tilbage i æglæggerfoderet med 3 procent. De overordnede erfaringer 
er, at det har haft en positiv effekt. Hvorvidt den positive effekt skyldes fiske-
mel alene er uklart, da det faldt sammen med, at dyrene igen kunne komme 
ud efter fugleinfluenza og det faktum, at vejret er blevet bedre (mindre vådt). 
ØL og L&F har i samarbejde udarbejdet et materiale, som skal hjælpe produ-
centerne med at forhindre fjerpilning i hønseflokkene. Materialet forventes 
færdigt indenfor to uger. 

Eventuelt 

 

2023 

Tilmeldte besætninger: 283 

Ophørte besætninger:   405 

 

2024 (til dd.) 

Tilmeldte besætninger: 154 

Ophørte besætninger:   265 

 
 
 


